

Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Prezident podepsal zákon o stabilizaci veřejných rozpočtů

Prezident Václav Klaus dnes podepsal zákon o stabilizaci veřejných rozpočtů. ČTK to oznámil ředitel tiskového odboru prezidentské kanceláře Petr Hájek. Zákon je rozsáhlým souborem změn, které od příštího roku nastanou v daňové a sociální oblasti a ve zdravotnictví.

Podle vlády má tato první etapa reformy veřejných financí zastavit zadlužování země. Opozice s tím nesouhlasí, ČSSD i KSČM už připravují ústavní stížnost.

Klaus připustil oprávněnost námitek, podle nichž má zákon o stabilizaci veřejných financí legislativní vady, je nepřehledný a obtížně srozumitelný. Myslí si ale, že předloha není v hrubém rozporu s ústavou. Podle prezidenta vážné legislativní vady vykazovaly desítky zákonů, které v minulých letech dostal. "Vrátit jsem se odvážil jen ty nejkřiklavější případy," uvedl tento týden Klaus.

Vládní reformní balík je souborem pěti desítek novel. Zavádí jednotnou sazbu daně z příjmu fyzických osob ve výši 15 procent ze superhrubé mzdy, což představuje 23,1 procenta reálného zdanění. Nyní existují čtyři daňová pásma ve výši 12, 19, 25 a 32 procent. Sníží se také daně firmám, a to z nynějších 24 procent na 21 procent v příštím roce, na 20 procent v roce 2009 a na 19 procent v roce 2010.

Novinkou je rovněž zavedení ekologické daně u elektřiny, zemního plynu a tuhých paliv a zvýšení spotřební daně u tabáku ze současných 27 na 28 procent. Ruší se společné zdanění manželů, které bude možné naposledy podat příští rok. Končí také daňové zvýhodnění na hypoteční zástavní listy, na druhou stranu se ruší i darovací daň v rámci širší rodiny.

Lidé více zaplatí například kvůli zvýšení spodní sazby DPH z pěti na devět procent, neboť kvůli tomu zřejmě podraží potraviny, nápoje, knihy, časopisy i noviny, léky, cestování hromadnou dopravou, ubytování nebo vstupné. Kvůli zvýšení spotřební daně na tabák by měla krabička cigaret stát zhruba o sedm korun více.

Od Nového roku budou muset lidé platit také za každou návštěvu lékaře 30 korun, za den v nemocnici pak 60 korun, za návštěvu pohotovosti 90 korun a za každou položku na receptu dalších 30 korun. Nejvýše ale zaplatí 5000 korun ročně. Vládní změny dále v zásadě ruší pohřebné, sníží porodné a zavedou takzvanou vícerychlostní rodičovskou dovolenou. První tři dny nemocenské se nebudou proplácet. Zpřísnit se má výplata dávek. Nezaměstnaní bez snahy najít práci by mohli skončit na existenčním minimu. Důchodcům, kterým nebude zvýšení cen kompenzováno snížením daní, vláda důchody zvýšila v průměru o 346 korun měsíčně. Průměrná starobní penze tak dosáhne 9111 korun.

Živnostníci budou příští rok platit stejnou daň z příjmů jako zaměstnanci, tedy 15 procent. Budou mít vyšší limit pro odvody pojistného, zdravotní a sociální pojištění si už nebudou moci dávat do nákladů. Zákon také ruší registrační pokladny. Povinnost vést podvojný účetnictví budou mít podnikatelé jejichž roční obrát nepřesáhl 25 milionů korun. Nyní je tento limit o deset milionů korun nižší.